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El nombre d’implicats en el cas
Mercuri segueix creixent. La
Fiscalia Anticorrupció veu indi-
cis de delicte en el cobrament de
dietes i desplaçaments per part
de 44 alcaldes catalans que for-
maven part de la Federació de
Municipis de Catalunya (FMC)
sota la presidència de l’exalcal-
de de Sabadell, Manuel Bustos. 

Entre aquests alcaldes es tro-
ben el de Castelldefels,  Manuel
Reyes, del PP (hauria percebut
5.000 euros), el del Prat, Lluís
Tejedor, d’Iniciativa (12.870 eu-
ros) i també l’exalcalde de Gavà
del PSC, Joaquim Balsera (5.720
euros). Segons fonts judicials, la
Fiscalia de Barcelona demanarà
la imputació de tots ells el prò-
xim mes de setembre.

Els presumptes sous il·legals
pertanyen als anys 2011 i 2012 i

afecten alcaldes de tots els colors
polítics. Els noms dels implicats
els va fer públics, fa unes set-
manes, la Plataforma Sabadell
Lliure de Corrupció, després de
rebre la llista per part dels Mos-
sos d’Esquadra.

Segons la jutgessa del cas
Mercuri, Beatriz Faura, els mem-
bres del Comitè Executiu de la
FMC rebien una prestació eco-
nòmica mensual fixa en con-
cepte de dietes i/o desplaça-
ments. Les retribucions s’esta-
blien en funció del càrrec i algu-
nes s’haurien fet en mesos que la
FMC estava inactiva o les hau-
rien cobrat per assistències a
comissions encara que el càrrec
públic no hi hagués assistit.

PRIMERES REACCIONS
El passat divendres 4 de juliol la
FMC va destituir el seu secreta-
ri General, Alfonso Moreno. Se-
gons el president de la federació,
Xavier Amor, la decisió es va
prendre perquè “des del mes de

febrer, Moreno tenia l’informe
que posava en dubte les pre-
sumptes dietes il·legals i no
l’havia posat en coneixement
dels alcaldes de l’entitat”. Amor
també assegura que s’ha posat en
marxa una anàlisi “exhaustiva”
de la gestió de l'entitat anterior
al 2013, quan Manuel Bustos va
deixar la presidència, i que des
d’aquesta data “s'han aplicat
mesures de transparència”. El
president de la FMC, alcalde de
Pineda, inclòs en la llista dels 44
batlles, avisa que “a l'espera del
resultat de l’anàlisi, es reserva el
dret d’emprendre les accions
adients”.

Per altra banda, els alcaldes
investigats neguen haver estat in-
formats que rebien les retribu-
cions en concepte de dietes. A
més, els alcaldes de CiU i ERC,
partits que actualment formaven
part del comitè executiu de la
FMC, van abandonar els càrrecs
en la directiva a l’espera que es
“depurin responsabilitats”.

» Els implicats en el cas dels presumptes sobresous cobrats de la FMC a la zona són el de Castelldefels,
Manuel Reyes (5.000 euros), Lluís Tejedor, del Prat (12.870) i l’exalcalde de Gavà, Joaquim Balsera (5.720)

P. Martínez / N. Màrmol
CASTELLDEFELS

POLÍTICA4Manuel Reyes, Llu-
ís Tejedor i Joaquim Balsera
s’han compromès a tornar els
diners de les dietes sota sospi-
ta. Reyes, però, ho farà només
“si es demostra que s’han comès
irregularitats”. L’alcalde de Cas-
telldefels sempre ha mantingut
que tot el que ha cobrat ho ha
declarat i considera que la si-
tuació creada no és fruit d’un
error que es pugui imputar a ell,
segons han afirmat fonts mu-
nicipals a Línia Mar.

Des d’un primer moment,
alguns dels alcaldes, com els
cinc de CiU i els nou d’ERC, han
mostrat la seva disposició a re-
tornar els diners percebuts per
la FMC. S’hi han sumat els dos
del PP i, finalment, els alcaldes
del PSC i d’Iniciativa implicats.  (més informació a la pàgina 16)

Reyes, Tejedor i Balsera
tornaran els diners cobrats

Els alcaldes que van rebre dietes presumptament il·legals. Foto: Arxiu

Les dietes més polèmiques
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Un diari plural Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

Anem a pams. És cert, tot ha de te-
nir un ritme. Fixar la data a un
any vista ha perllongat el patiment
de molta gent, però, és cert, ha
provocat també un important
efecte de decantació. Tant és així
que, fins i tot, conec qui, havent
votat Ciutadans, ara no descarta
fer-ho a Esquerra si Espanya im-
pedeix votar el pròxim 9-N. Tard o
d'hora, cadascú des del seu lloc i
encarant-se als seus, especialment
durant aquestes setmanes d'estiu
i, sobretot, a l'entorn de la Diada,
cal que obliguem tots els partits, fi-
nalment, a definir-se sobre el sen-
tit del seu vot. I aleshores, quan els
qui defensen la Consulta i els qui
es decanten finalment pel Sí-Sí si-
guin els mateixos, potser haurà
arribat el moment de canviar la
pregunta.

És el debat d'aquests dies: la
proposta intermèdia del Sí-No,
responia a la voluntat dels fede-
ralistes i confederalistes (als quals
convenia sumar a la majoria in-
equívocament sobiranista) d'o-
brir una finestra d'oportunitat
d'uns quants mesos a Espanya
per tal que oferís alguna cosa. Un
darrer intent d'entesa. A hores
d'ara, gràcies a la insistència de
Duran i Lleida i a la inoperància
(renovada amb el "canvi" de lide-
ratge) del PSC, ja ha quedat prou
clar que el govern de Madrid no
farà cap mena de proposta a mig
camí abans del 9-N. Del Sí-No
possible, doncs, cal passar defini-
tivament al Sí o No. Un nou acord
per a una pregunta clara i binària
entre les forces polítiques com-
promeses amb el Dret a Decidir,
just en el precís moment de la
convocatòria, seria un cop d'e-
fecte extraordinari.

4Sí o No
per Joan Granollacs

#QuartaEstrella#NoVolenVotar #UnPasMés

4Una trampa
per Jordi Lleal

Sens dubte el salari i els costos
laborals en el seu conjunt són
elements claus del tarannà del
mercat laboral. Però ho és en-
cara més l'estructura d'aquests
salaris, és a dir, el guany brut
anual per treballador/a classi-
ficat per tipus de jornada, sexe,
contracte, activitat econòmica,
tipus d'ocupació, edat o nacio-
nalitat. 

Intentarem analitzar de
manera breu i concisa la re-
centment publicada Enquesta
Anual d'Estructura Salarial. La
complexitat d'aquesta en-
questa provoca que les dades
ens arribin amb un considera-
ble retard. Tant és així que la
darrera publicació, a finals del
mes passat, fa referència a
dades de l'any 2012.

Val a dir que cada vegada
són més els organismes inter-
nacionals que es preocupen
pels efectes de l'estructura dels
salaris en la desigualtat. A més
de l'Organització Internacional
del Treball, que és un clàssic en
l'anàlisi d’aquest assumpte, re-
centment l'Organització per a la

Cooperació i el Desenvolupa-
ment Econòmic (OCDE) ha
afirmat que “l'increment de la
desigualtat està bàsicament de-
terminat per canvis en la distri-
bució dels salaris”.

De fet, l'OCDE calcula que
els salaris representen el 75%
de la renda de les llars a l'àrea
euro, i que el 10% de treballa-
dors i treballadores millor pa-
gats han augmentat molt els
seus guanys, mentre que els sa-
laris del 10% pitjor remunerats
han retrocedit. Aquesta major
desigualtat salarial és conse-
qüència de la globalització del
treball, l'estirabot del treball a
temps parcial i temporal, espe-
cialment de les dones, l'aug-
ment de l'autoocupació, molt
superior en les rendes més bai-
xes, i el major increment de les
rendes del capital en el total de
les rendes. 

Per tant, es pot afirmar que
els salaris més desiguals són la
conseqüència de la crisi de l'es-
tabilitat en l'ocupació. O sigui,
que a major flexibilitat precà-
ria, més desigualtat salarial.

per El Periscopi

4Desigualtat salarial

Cada dia surt el tema del diàleg
que s’ha de produir entre els go-
verns de Catalunya i d’Espanya,
entre Artur Mas i Mariano Ra-
joy. Sembla oportú, el que no
queda gens clar és que es posin
condicions ja d’entrada. Diàleg
sí, però no parlarem de refe-
rèndum; diàleg sí, però no par-
larem de la nació catalana; dià-
leg sí, però no acceptem dife-
rències entre autonomies; cap
particularitat que no sigui amb
totes les autonomies alhora. 

Així es pot iniciar un diàleg?
Que es prepari el president Ar-
tur Mas, que amb l’excusa de fer
una trobada pública, el porten a
vendre o, com diria algú més
agosarat, serà allò del silenci dels
anyells que els porten al sacrifi-
ci i no diuen ni piu (millor, sen-
se ni belar). Salvant les distàn-
cies, em recorda la immolació
pública d’en Thomas More de-
cretada per Enric VIII, allà da-
vant del populatxo perquè ser-

vís d’exemple i es prengués nota
de qui té el poder i qui mana. Cal
deixar clar que portar la contra
al poder comporta l’anorrea-
ment. 

Artur Mas, com l’autor d’U-
topia on es relata l’organització
d’una nació amb una societat
ideal assentada en una illa, es
planta (en sentit figurat, és clar)
allà al patíbul de genolls posant
el cap sobre la pilona a punt de
ser sacrificat. Esperem que quan
li preguntin si vol dir alguna cosa
abans del seu linxament, pro-
clami ben alt que ell representa
la gran majoria del poble cata-
là, que vol votar democràtica-
ment i pacíficament i que amb
el seu sacrifici no morirà la vo-
luntat de tot un poble que li fa
costat. Emergiran nous líders
que agafaran el testimoni i con-
tinuaran la lluita per la plena lli-
bertat. Que no es pensin que el
president Artur Mas està sol. Tot
el contrari.

@HiginiaRoig: En fi. La diferència entre
'Better Together' escocès i 'Libres e iguales'
espanyol és que els primers volen votar. Els
segons, prohibir-ho.

@joanaortega: La llei de consultes
avança perquè el 9N tots puguem ex-
pressar la nostra opció de futur. Que
ningú s'autoexclogui. #volemvotar

@xlemus: Alemanya campiona. Just
guanyador del Mundial. És la selecció més
completa, malgrat que avui Argentina
també ha tingut opcions per vèncer.
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Castelldefels

La ciutat escalfa motors 
per celebrar la Festa Major 

» Castelldefels viurà quatre dies de celebracions, del 14 al 17 d’agost 
» Les festes acabaran amb l’actuació de Los Diablos i els focs artificials

Els nens i nenes de la ciutat
també gaudiran de la festa

INFANTIL4Els més petits tam-
bé gaudiran de la Festa Major,
amb activitats com la Festa
d’Aigu ̈es, dijous 14 (11:00 ho-
res). Divendres 15 a les dotze
del migdia es farà l’espectacle
infantil Revolució, amb escu-
ma. Dissabte 16 d’agost a les
12:00 hores tindrà lloc l’espec-
tacle infantil Els secrets de Mr.
Stromboli, i a la tarda hi hau-
rà l’espectacle familiar Tap
Story Tour. Diumenge hi hau-
rà tallers infantils al migdia i, a
la tarda, un espectacle de circ.

Partits de futbol i bàsquet
durant els dies de festes

TORNEIGS4L’esport no falta-
rà durant la celebració de la
Festa Major. Divendres 15 d’a-
gost, a les 19:30 hores, se cele-
brarà un partit de futbol entre
la Unió Esportiva Castellde-
fels i el RCD Espanyol B, al
Camp Esportiu de Canyars.

Dos dies més tard, diu-
menge 17, a les 20:00 hores, es
disputarà el partit de futbol
entre la Unión Deportiva Vista
Alegre i la Unió Esportiva Cas-

telldefels. Aquest darrer partit
es jugarà al Camp Esportiu de
Can Vinader.

Tant dissabte 16 com diu-
menge 17, de dotze del migdia
a set de la tarda, se celebrarà el 
Torneig Internacional de Bàs-
quet. Hi participaran els equips
George Macson (NCAAI), USA
Touloges (França), Europen
Basketball Academy i BBA Cas-
telldefels, al poliesportiu de
Can Vinader.

Les primeres celebracions del
mes d’agost començaran una
mica abans del dia oficial del
tret de sortida de la Festa Ma-
jor de Castelldefels, dijous 14
d’agost, dia en què es farà la lec-
tura del pregó a càrrec de l’es-
cultor Lorenzo Quinn. Diven-
dres 8 ja es començarà a olorar
l’ambient festiu amb l’assaig
obert de la colla castellera de
l’Agrupació de Cultura Popular,
a les nou de la nit. Dissabte 9 es
farà la representació de la Lle-
genda del Gar-i-Got al Parc

de la Muntanyeta (22:30 hores)
i diumenge 10 se celebrarà du-
rant tot el matí i a la tarda una
jornada de portes obertes al
Castell.

Aquests petits tastos festius
serviran per obrir boca abans de
l’arribada de la Festa Major, di-
jous 14 d’agost. Aquest dia,
després del pregó, es farà la cer-
cavila pels carrers del centre de
la ciutat i el ball de diables, a
continuació. A la nit, des del
primer dia, hi haurà marxa,
amb concerts i espectacles fins
ben entrada la nit.

Divendres 15, el grup de
Grallers de l’Agrupació de Cul-
tura Popular despertarà la ciu-
tat amb les matinades pels ca-

rrers de Castelldefels. Al migdia,
es farà la processó pels carrers
del centre de la ciutat, i a la tar-
da hi haurà la missa rociera i
castellers (ambdós actes a les
18:00 hores).

Dissabte al vespre es farà el
tradicional correfoc, la cantada
d’havaneres i l’actuació de l’or-
questra La loca histeria.

L’últim dia, diumenge 17, se
celebrarà la ballada de Sardanes
amb la Cobla Baix Llobregat. A
les 22:00 hores tindrà lloc l’ac-
tuació de fi de festa amb el
grup llegendari Los Diablos, i a
la mitjanit tothom podrà gaudir
dels focs artificials a la plaça de
les Palmeres per acomiadar la
Festa Major.

Un espectacle infantil durant la Festa Major de l’any passat. Foto: Ramon Josa (Ajuntament)

Transport | Servei gratuït de bus nocturn
Diumenge 17 d’agost, amb motiu dels focs artificials de la Festa Major, de 23:00 a

01:30 hores hi haurà servei continu d’autobusos gratuïts des del centre a la platja i a
la inversa. Les parades es faran al carrer Santiago Rusiñol (cantonada amb el carrer

Pintor Serrasanta) i al passeig de la Marina (cantonada amb el carrer 17).

Neus Màrmol
CASTELLDEFELS



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
7 | 

Juliol 2014 líniamar



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
| 8

Juliol 2014líniamar



9 | 
Castelldefels Juliol 2014 líniamar

S’inaugura la nova Oficina
de Turisme a la platja

TURISME4Castelldefels inau-
gurarà el pròxim divendres 25
de juliol la nova Oficina de Tu-
risme de la platja, que està
ubicada al passeig Marítim,
davant del carrer 10.

La nova seu turística s’ha
construït en un antic xiringui-
to. L’espai s'ha aprofitat i s’ha
adaptat per encabir-hi la nova
Oficina de Turisme i oferir un

millor servei a tots els visi-
tants de la ciutat i també als
veïns que necessiten qualse-
vol informació, segons han in-
format fonts municipals en un
comunicat.

Amb aquesta nova oficina es
dóna un impuls al servei turís-
tic que s’ofereix a la platja de
Castelldefels, que és una de les
zones més visitades.

El Cinema entre Palmeres
s’allarga fins al 28 d’agost

CULTURA4El cicle Cinema en-
tre Palmeres, el cicle de cinema
a l’aire lliure que té lloc a la pla-
ça de les Palmeres durant tot l’es-
tiu, s’allargarà fins a finals d’a-
gost, concretament fins al dia 28,
jornada en la qual es farà la da-
rrera projecció.

Aquest dijous, 24 de juliol, a
les 22:00 hores, es projectarà la
pel·lícula After Earth, dirigida
per M. Night Shyamalan i pro-
tagonitzada per Jaden Smith i
Will Smith.

Les altres pel·lícules progra-
mades són Gru 2, que es pro-
jectarà el pròxim dijous 7 d'agost;
Oblivion, que es visionarà dijous
21 d’agost; i La gran familia es-
pañola, dijous 28 d’agost.

L’alcalde de Castelldefels, Ma-
nuel Reyes (PP), s’ha sumat a la
demanda de molts alcaldes del
Partit Popular d’arreu de l’estat
espanyol al Ministre d’Hisenda
i Administracions Públiques,
Cristóbal Montoro, de permetre
als ajuntaments amb superàvit
invertir més. 

Les reclamacions dels al-
caldes del PP radiquen en què
el Ministeri d’Hisenda sigui
més flexible en el control pres-
supostari per a aquells consis-
toris que estan mantenint su-
peràvit, de manera que puguin
realitzar més inversions de les
que se’ls permet. Amb l’actual
legislació, les inversions dels
ajuntaments estan limitades a
determinades àrees i han de
passar pel filtre d’Hisenda, que
les ha de qualificar d’“inver-
sions financerament sosteni-
bles” per ser aprovades. 

Montoro i els alcaldes po-
pulars van parlar de tot això re-
centment en una trobada,  a pe-
tició de la secretària general del
PP, María Dolores de Cospedal,
i que va comptar amb la pre-

sència del secretari d’Estat
d’Administracions Públiques,
Antonio Beteta, el vicesecreta-
ri general de Política Autonò-
mica i Local del PP, Javier Are-
nas, i el secretari executiu de
Política Local, Manuel Cobo.

Cospedal va destacar la
“dramàtica” situació que pa-

tien els ens locals a principis del
2011. Segons la secretària ge-
neral del PP, en tres anys s’ha
donat la volta a la situació grà-
cies “a l’esforç realitzat” pels
batlles a l’hora de reduir des-
peses i retallar el dèficit, segons
ha informat el Partit Popular en
un comunicat a la premsa.

Reyes i altres alcaldes del PP
demanen flexibilitat a Montoro 
Neus Màrmol
CASTELLDEFELS

Reyes també vol més flexibilitat als ajuntaments. Foto: PP
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Més de vint-i-cinc mil persones
van assistir la setmana passada
a les Festes del Mar. Els actes
més multitudinaris van ser el
Desembarcament de Pirates,
amb uns 10.000 espectadors, i
la Sardinada Popular, durant la
qual es van repartir més de
3.500 racions.

Des de divendres 18 de juliol
fins al diumenge 20, la platja de
Castelldefels es va omplir d’u-
na gran varietat de propostes i
activitats lúdiques de tot tipus,
coincidint amb la celebració
de la Mare de Déu del Carme,
patrona de pescadors i mari-
ners.

Les festes van començar di-
vendres 18 amb l’Hora del Con-
te especial, amb la lectura de
Splash!!! a càrrec de Blai Sa-
nabre. Aquest dia també es va
celebrar la Mostra de Rock lo-
cal Sona Festival, amb els grups
Reversion, Guillem Riera i Ma-
laguitarra. L’endemà, es va ce-
lebrar el torneig de vòlei platja

4x4, que enguany arribava a la
seva quizena edició, que es va
allargar fins diumenge. 

Dissabte 19 els estands d’ar-
tesania i de temàtica marinera
van instal·lar-se al passeig Ma-
rítim amb motiu  de la cele-
bració del Mercat del Mar i
van estar-hi instal·lats també tot
el diumenge. 

No va poder faltar l'emble-
màtica representació del Des-
embarcament de Pirates a la
platja, acte que va estar prece-
dit per una cercavila de pirates,
coordinat i dirigit per l'escola
d'arts escèniques de Castellde-
fels Performing Arts.

Després, es va fer la Sardi-
nada Popular, focs artificials i el
concert i ball. L’endemà, es va
fer un taller de country i un es-
pectacle de música i teatre.
Més tard, es va fer el Concert de
l'Associació Musical de Cas-
telldefels a l'Església de la Mare
de Déu del Carme (Can Bou),
que el dia 16 ja va celebrar la
missa solemne i va tenir lloc la
tradicional Processó. El cap de
setmana va tancar amb hava-
neres, cançó de taverna i sons
cubans amb rom cremat.

Multitudinàries Festes del Mar
» Més de 25.000 persones assisteixen als actes que s’han celebrat a la platja de Castelldefels 

» El Desembarcament de Pirates i la Sardinada Popular han estat les propostes més concorregudes

Redacció
CASTELLDEFELS

Lorenzo León / fundador de les Festes del Mar de Castelldefels

Té 86 anys, no li falta energia i és una figura clau a Castelldefels.
Ha estat l’ànima de les Festes del Mar i ara, després de més de 
cinquanta anys, ha decidit apartar-se’n per motius personals.

Vostè ha estat una figura
clau a la ciutat de Castell-
defels per diversos mo-

tius. Un d’ells és que és l’ànima de
les Festes del Mar. Ara ha decidit
apartar-se’n. Ha volgut tancar
una etapa?
No és ben bé tancar etapes. Sí que
és retirar-me una mica perquè la
meva dona té Alzheimer i he de
cuidar-la. Per aquest motiu he
hagut de deixar de banda una
mica totes aquestes activitats
que organitzava per les Festes del
Mar. De tota manera, no l’aba-
donaré. Estaré al darrere, els

ajudaré i els assessoraré. No dei-
xarem de fer la Processó de la
Mare de Déu del Carme que fa 52
anys que se celebra.

Quins són els orígens d’aquesta
festa?
Jo vaig venir aquí destinat com
a comandant de la marina als
anys seixanta i hi havia alguns
pescadors a Castelldefels i els vaig
proposar de muntar alguna cosa.
Amb aquelles embarcacions, que
eren poques, l’any 1961 vam or-
ganitzar la primera Processó. En
aquella època Castelldefels no te-
nia ni dos mil habitants. Em van
demanar que seguís fent la festa
perquè els va agradar i és el que
hem estat fent durant tots
aquests anys.

D’on ve l’afició nàutica i marine-
ra de Castelldefels?
Després de la celebració de les
primeres Festes del Mar, co-
mença a haver-hi afició nàutica.

Em van demanar permís per
posar un màstil amb una petita
bandera per senyalitzar el lloc
amb les embarcacions i va sorgir
la idea de fundar un club nàutic.

L’any 1966 s’inaugura el Club
Nàutic de Castelldefels, durant la
inauguració del qual va venir
l’almirall i el governador civil.
Posteriorment, un grup de la
part nord de Castelldefels, en el
límit amb Gavà, va crear una al-
tra base nàutica, i d’aquí va sor-
gir el Club Marítim de Castell-
defels.

Com han evolucionat les Festes
del Mar? Els joves s’hi impliquen?
Cada cop augmenta més l’assis-
tència de gent. L’església estava
a tope. Els clubs nàutics també.
Hem aconseguit que la Verge es
posi a primera línia. Tot i això, la
gent avui s’ha tornat més como-
dona i no participa tant en les ac-
tivitats del mar però sí en les ac-

tivitats que es fan a terra. Per
exemple, a l’església, el recorre-
gut per la vila amb la Verge...
Però la gent jove no se suma als
actes, per desgràcia. Sí que van a
la festa a la nit, sobretot a la Sar-
dinada Popular, que és gratuïta.

Hi ha hagut alguna novetat
aquest any?
Aquest any hem embarcat al
Club Nàutic i hem anat fins al
Club Marítim, on desembar-
quem i es canta la Salve Mari-
nera. Aquest any hem deixat la
Verge del Carme en una resi-
dència d’avis (cada any ho fem en
un lloc diferent). Les flors que la
gent dipositava a la Verge, les
hem donat als avis, que no poden
venir a la platja.

Neus Màrmol
CASTELLDEFELS

“El1961 vam fer la
primera Processó”

“Aquest any hem

donat les flors de 

la Verge a la 

residència d’avis”
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Gavà

La jutgessa de Gavà que està a
càrrec del cas de l’atropella-
ment de tren a l’estació de Ren-
fe Castelldefels, en el qual van
morir dotze persones que tra-
vessaven les vies durant la nit de
Sant Joan del 2010, ha ordenat
recentment a Renfe i Adif iden-
tificar urgentment el cap de se-
guretat de l’estació on es va
produir l’accident. 

D’aquesta manera, la jut-
gessa rebutja la pretensió de la
fiscalia i dels representants de
Renfe i d'Adif d'arxivar la cau-
sa, en considerar que encara
existeix la necessitat d'aclarir
determinats extrems sobre el
mortal atropellament.

La titular del jutjat d'ins-
trucció número 1 de Gavà ha ac-
ceptat així la petició sobre im-

putacions plantejada pels fa-
miliars d’algunes de les vícti-
mes, que demanaven la identi-
ficació del responsable de se-
guretat de l’estació.

La jutgessa també va citar el
passat divendres 18 de juliol
quatre testimonis, alguns dels
quals ja havien declarat prèvia-
ment durant la instrucció d'a-
quest cas, per aclarir les refe-
rències que van fer sobre les em-

pentes i caigudes a la via que hi
va haver el dia dels fets.

D’aquesta manera, el cas se-
gueix obert, després que el jut-
jat de Gavà l’havia arxivat el
maig del 2012, en estimar que
no es van incomplir les normes
de trànsit ferroviari per part
de Renfe i que els passatgers van
incórrer en una “negligència” en
creuar la via fora dels passos ha-
bilitats.

A l’atropellament van morir dotze persones. Foto: Bernat Borràs (Trenscat)

La jutgessa de Gavà avança en
el cas de l’atropellament de tren
» Demana identificar el cap de seguretat de l’estació de Renfe on
van morir 12 persones atropellades durant el Sant Joan de 2010

Engeguen un pla per impulsar
l’ús social de pisos buits

HABITATGE4La ciutat de Gavà
ha impulsat recentment un pla
per mobilitzar habitatges per al
seu ús social. El pla, que incideix
en el parc d’habitatges buits,
incorpora la constitució de la
Taula Local del Dret a l’Habi-
tatge, que consensuarà les ac-
cions que cal desenvolupar per
promoure el lloguer social.

El nou Pla social d’Habitat-
ge de l’Ajuntament de Gavà,

presentat per l’alcaldessa de
Gavà, Raquel Sánchez, fa uns
dies, vol potenciar les políti-
ques municipals d’habitatge des
del punt de vista social a través
de quatre eixos d’actuació. Re-
sumint, vol facilitar l’accés a
als pisos, evitar la pèrdua de
l’habitatge habitual, promocio-
nar-ne la rehabilitació i pro-
moure la convivència veïnal en
cas de conflicte.

POLÍTICA4Gavà ha estat re-
coneguda com a ciutat pionera
a l’estat espanyol a explorar el
món de les dades obertes per
millorar el control democràtic
i la participació de la ciutada-
nia en la gestió municipal. 

L’alcaldessa de Gavà, Ra-
quel Sánchez, va explicar fa
uns dies el projecte de ciutat
participativa, en el marc del se-
minari Transparència i dades
obertes als governs locals:
Reptes i oportunitats d’ESADE.

Durant la sessió, va explicar
l’experiència de Gavà en aquest
àmbit, en concret la posada en
marxa del portal Gavà Obert,
el qual permet a qualsevol ciu-
tadà, empresa o entitat accedir
i utilitzar les dades de l’activi-
tat municipal, incloses les da-
des comptables.

El secretari general d’ESA-
DE, Francisco Longo, va dir du-
rant la seva intervenció a l’ac-
te que Gavà ha fet “el pas d’ex-
plorar el món de les dades

obertes, un món que va més en-
llà d’establir mecanismes de
control social perquè té un va-
lor públic, perquè facilita l’ac-
tivitat econòmica i el progrés,
a més de millorar la capacitat
de la gestió de les administra-
cions”.

Gavà Obert és un portal
desenvolupat per la companyia
nord-americana Socrata, la pri-
mera i millor creadora d’a-
quest tipus de productes rela-
cionats amb l’accés a dades.

Urbanisme | Pavimentació de carrers del municipi
L’Ajuntament de Gavà ha impulsat la pavimentació de 12 carrers i espais públics

de la ciutat. Els treballs de millora s’han realitzat durant la segona setmana de
juliol, a partir del dia 15, i han suposat una inversió de 115.000 euros. Els diners

destinats a les obres han estat finançats per la Diputació de Barcelona.

Neus Màrmol
GAVÀ

Gavà, ciutat participativa
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L’Hospital de Viladecans aten-
drà el 80% de la demanda sa-
nitària de les cinc poblacions a
les quals dóna servei (Vilade-
cans, Gavà, Castelldefels, Sant
Climent i Begues). El futur cen-
tre sanitari tindrà almenys 35
llits més, 7 quiròfans  (dos més
que en l’actualitat), 17 consul-
tes externes més, 6 nous gabi-
nets d’exploració, 14 nous es-
pais d’urgències i almenys 11
places més d’hospital de dia.
Aquestes són les dades que es
desprenen de la proposta de Pla
director presentat pel Depar-

tament de Salut fa unes setma-
nes als alcaldes dels municipis
als quals el centre dóna cober-
tura sanitària. 

D’aquesta manera, les de-
mandes de mantenir i ampliar
els serveis de l’hospital –de re-
ferència per als més de 180.000
veïns d’aquestes cinc pobla-
cions del Baix Llobregat– han
estat escoltades. Segons el Pla,
es manté la cartera de serveis
que hi ha en l’actualitat i el ma-
teix nivell de complexitat. 

També es manté l’aliança es-
tratègica i la cooperació entre
l’Hospital de Viladecans i
l’Hospital de Bellvitge, on es
duu a terme l’assistència mè-
dica i quirúrgica de més com-
plexitat i alta especialització. 

RETICÈNCIES VEÏNALS
Tot i això, els veïns i veïnes que
utilitzen l’hospital veuen el Pla
director amb certes reticèn-
cies. Desconfien que pugui
atendre les 180.000 persones
que utilitzen el centre de Vila-
decans. A més, estan amoïnats
per l’existència o no d’una
UCI –el director de l’hospital ha
garantit que entre els 38 espais
d’urgències hi haurà boxes per
a pacients crítics–. Una altra
cosa que preocupa els veïns i
l’Ajuntament és el calendari: la
Generalitat s’ha compromès
que aquest any s’acabi el pla
funcional, el 2015 s’haurà de fer
la remodelació i la construcció
de l’hospital i el 2016 comen-
çaria l’obra.

Segons el Pla director, l’hospital atendrà el 80% de la demanda sanitària. Foto: Arxiu

L’Hospital mantindrà els serveis
i el mateix nivell de complexitat
» El Pla director de Salut dóna llum verda a l’ampliació del centre
» Els veïns, però, desconfien i hi veuen algunes reticències

ERC denuncia l’ús partidista
de Viladecans Televisió

COMUNICACIÓ4ERC de Vila-
decans ha denunciat davant la
Sindicatura Municipal de Greu-
ges l’ús partidista de Viladecans
Televisió. Segons ha dit Bàrba-
ra Lligadas, candidata d’Esque-
rra a les pròximes eleccions mu-
nicipals, mitjançant un comu-
nicat,  l’actual equip de govern
(format pel PSC i ICV-EUiA)
“està convertint aquest mitjà
públic en un instrument de pro-
paganda finançat amb els re-
cursos de tots els ciutadans”.  

La formació sobiranista afir-
ma que la televisió pública local
no ha cobert esdeveniments
que, segons ERC, eren d’interès
per a una part important de la
ciutadania. “Aquest és el cas de
la concentració multitudinària
que va tenir lloc l’any passat a la
plaça de la Vila, hores abans de
la Via Catalana”, diuen en un co-
municat. “Tampoc va cobrir la
presentació de Súmate (...) però
sí que cobreix gairebé tots els ac-
tes de l’alcalde, Carles Ruiz”.

Viladecans, ‘Platja Verge’
però sense bandera blava

PLATGES4Ecologistas en ac-
ción ha premiats dues platges
de Viladecans amb els guar-
dons Platja Verge 2014, con-
cretament s’han reconegut les
platges de La Pineda de cal
Francès i la Platja del Remolar.

Els premis, atorgats en un
acte a l’Ajuntament d’Alcanar fa
uns dies, tenen l’objectiu de va-
lorar i felicitar, des del punt de
vista ecològic i de preservació
del medi, els esforços de mu-
nicipis i entitats socials per

mantenir les platges dels seus
termes municipals amb el seu
estat natural, protegides d’a-
gressions tant urbanístiques
com industrials.

Les platges de Viladecans
han rebut aquest reconeixe-
ment, setmanes després que
perdessin la bandera blava,
com ha passat als municipis
veïns del Prat i Castelldefels.
Gavà és l’única platja de la co-
marca que manté aquest dis-
tintiu.

Medi ambient | Millores al Centre de Tractament de Residus 
Fa uns dies es va presentar el projecte d'optimització del Centre de Tractament de Residus

Municipals, que implica la inversió de 8 milions d'euros per renovar la planta. El centre 
disposarà de maquinària renovada i automatitzada i disposarà de  la capacitat per tractar

24.000 tones/any d'envasos lleugers i 50.000 tones/any de residus voluminosos. 

Neus Màrmol
VILADECANS
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L’alcalde del Prat, Lluís Tejedor
(ICV), relacionat amb els pre-
sumptes sobresous de la Fede-
ració de Municipis de Catalun-
ya (FMC) juntament amb una
quarantena d’alcaldes més, ha
anunciat que tornarà els diners
que ha cobrat pels seus càrrecs
en la Federació. També ho faran
altres alcaldes del seu partit,
com el de Sant Feliu de Llobre-
gat, Jordi San José, i l’alcaldes-
sa de Santa Perpètua de Mogo-
da, Isabel Garcia. 

Al principi, però, Tejedor ha-
via manifestat que no pensava
tornar els diners perquè seria ad-
metre que ha comès un acte
“il·lícit”. Dies més tard, però,
l’alcalde, juntament amb els al-
tres tres edils d’Iniciativa, va
emetre un comunicat informant

que tornaria els diners. Tots tres
alcaldes han dit que sempre han
tingut el convenciment que han
actuat d'acord amb la legalitat.
També van demanar la dimissió
“immediata” del secretari ge-
neral de la FMC, Adolfo Moreno,
que va ser cessat a principis de
mes pel comitè executiu de la Fe-
deració.

Segons l'informe policial
publicat, Lluís Tejedor hauria co-
brat 12.870 euros en el període

investigat, entre el 2011 i el
2012.

Els alcaldes socialistes es-
quitxats per la polèmica dels
presumptes sobresous també
van acordar tornar els diners fins
que s’esclareixi el cas, com han
fet els edils de CiU, ERC i PP,
com l’alcalde del municipi veí de
Castelldefels, Manuel Reyes, que
ha dit que ho farà només si es de-
mostren irregularitats (més in-
formació a la pàgina 3).

Tejedor durant l’entrevista amb Línia Mar, al mes de juny. Foto: Neus Màrmol

L’alcalde Lluís Tejedor tornarà
els diners de les dietes de la FMC
» Tot i que quan va esclatar l’escàndol Tejedor va dir que no tornaria
els diners, finalment ho farà, com la majoria d’edils “esquitxats”

Dos convenis per fomentar la
recuperació agrícola del Parc
PARC AGRARI4El Consell Co-
marcal i el Consorci del Parc
Agrari del Baix Llobregat han
establert recentment dos con-
venis de col·laboració amb l’ob-
jectiu de reforçar el teixit em-
presarial agrícola de la comar-
ca i recuperar camps actual-
ment en desús pel cultiu. 

Per una banda, s’oferiran
quatre mesos de pràctiques en
explotacions agrícoles de la co-
marca a deu alumnes de diver-
sos municipis que fan el Curs
de Formació per a Nous Page-
sos. El curs forma part del Pro-
grama Experimental i Inno-
vador PIE 27-2013 cofinançat
pel Servei d’Ocupació de Cata-
lunya (SOC), el Ministeri d’O-

cupació i Seguretat Social i el
Fons Social Europeu.

Per l’altra, s’establiran els
ajuts per a la recuperació de
camps abandonats durant el
2014. Aquest segon conveni
també s’entén per camps aban-
donats i no cultivats en els da-
rrers dos anys. 

A més, el Consorci del Parc
Agrari atorga una subvenció
per a les tasques de posar el
camp en condicions de cultiu.
El pagès ha de contractar les
feines pel seu compte i, una ve-
gada realitzades, haurà de jus-
tificar la despesa realitzada al
Consorci del Parc Agrari i
aquest li abonarà la subvenció
que correspongui.

CULTURA4El guionista pra-
tenc Enric Rufas rodarà un
curt al Prat amb equip artístic
i tècnic pratenc. El curtme-
tratge s’anomena Víctimas i
ha estat finançat mitjançant
una campanya de micromece-
natge a Internet, que va fina-
litzar fa uns dies i ha permès ti-
rar endavant el projecte (han
aconseguit 6.030 euros, dels
6.000 que demanaven).

Es tracta del primer projecte
com a director de Rufas i es ro-

darà al Prat el pròxim mes de
setembre. Rufas té en projecte
un altre treball com a director:
un llargmetratge anomenat Els
febles. La pel·lícula de curta du-
rada compta amb un equip
tècnic i artístic pratenc format
per Lolo Herrero, Àngel Roldan
i Rocío Quesada, entre altres. 

El projecte està tenint un
ampli reconeixement i suport
per part dels pratencs i pra-
tenques, molts dels quals han
fet la seva aportació. 

L’argument del curtmetrat-
ge Víctimas tracta sobre el Ma-
nel, un home d'uns quaranta
anys que viu amb la seva nova
parella, una noia de vint anys.
La gelosia consumeix el Manel,
que creu veure indicis d'infi-
delitat en tot el que fa l'Ester.
Encara que finalment desco-
breix que tot és fruit de la seva
imaginació, no pot evitar una
explosió de violència incom-
pressible, que posa de manifest
la seva bogeria. 

Educació | Tres estudiants becats pels Rotary Club
L'Associació Rotary Club del Prat ha atorgat beques per al finançament de la

matrícula del primer curs d'Universitat a tres alumnes de la ciutat: Camila 
Chaves Calizza, amb una beca de 900 euros, Altagracia Alvarez Merchan, amb

900 euros, i Abdelrahim Chelh El Azzaoui, amb un accèssit de 600 euros.

Redacció
EL PRAT DE LLOBREGAT

Un curt  ‘made in el Prat’



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 619 13 66 88
17 | 

Juliol 2014 líniamar



Comarca
| 18

Juliol 2014líniamar

Fa uns dies, l’alcalde de Vilade-
cans, Carles Ruiz, va comparèi-
xer al Parlament per explicar el
projecte d’outlet que es cons-
truirà a la zona de Ca n’Ale-
many de Viladecans, gestionada
per l’empresa constructora Nein-
ver, propietària de la línia de bo-
tigues de roba de marca a preus
rebaixats The Outlet Styles.

Segons es va informar durant
la compareixença, l’outlet podria
facturar fins a 88,3 milions d’eu-
ros el 2016, quan finalitzarà la
primera fase d’instal·lació del
centre comercial, i 117 milions
d’euros el 2018, data en què es
preveu acabar la segona fase.

L’estudi sobre l’impacte de
l’outlet de Viladecans presentat
durant la sessió de Comissió
d’Empresa al Parlament alerta
que el comerç local es veurà

afectat. Respecte a la capacitat
d'absorció de l'outlet al territori,
en el cas de Viladecans la minva
per a la resta de comerços arri-
baria al 5%, mentre que al mu-
nicipi veí de Gavà el percentat-
ge es reduiria al 2,59%. 

Unes xifres que preocupen
els comeciants de Viladecans i els
municipis de l’entorn de l’outlet,
que ja fa anys que pateixen els
efectes de la crisi i ara es veuen

afectats per l’obertura de grans
superfícies a la comarca.

La plataforma Front comú
contra l’outlet, integrada per
entitats comercials, ecologistes i
veïns dels municipis afectats, ja
fa temps que protesten en con-
tra de la instal·lació de l’outlet.

Forces polítiques de l’oposi-
ció, com ERC, també rebutgen el
projecte que, segons diuen, pot
afectar el comerç de proximitat.

Carles Ruiz explica el polèmic
projecte d’outlet al Parlament 

Neus Màrmol
VILADECANS

Comerç

CASTELLDEFELS4El Gremi 
d'Hostaleria de Castelldefels i el
Baix Llobregat va obrir fa uns
dies les inscripcions per partici-
par en la XXVII Mostra de Cui-
na de Castelldefels i Mercat
dels Comerciants que tindrà
lloc el pròxim  dissabte 27 de se-
tembre.

La mostra gastronòmica i
comercial estarà oberta des de

les onze del matí fins a les onze
de la nit i estarà ubicada al Parc
de la Muntanyeta.

L’esdeveniment comercial i
gastronòmic compta amb el
suport de l'Ajuntament de Cas-
telldefels i la Diputació de Bar-
celona, i amb la participació de
nombrosos establiments dedi-
cats a la gastronomia i al co-
merç de la ciutat.

Compte enrere per a la Mostra
de Cuina i dels Comerciants

OCUPACIÓ4El mes de juny ha
tancat amb 2.393 persones
menys aturades al Baix Llobre-
gat, segons les dades publicades
per l’Observatori Comarcal. La
variació respecte al mes anterior
ha estat d’un -3,7%, i ha dismi-
nuït un 8,6% respecte del mateix
mes de l'any passat (-5.924 per-
sones). Amb aquestes dades, la
taxa d’atur de la comarca és del
14,8% (62.925 persones des-
ocupades) i continua sent supe-
rior a la mitjana catalana (14,5%,

amb 570.214 aturats) i a la
d’Àmbit Territorial Metropolità
(14,7%, que correspon a 368.195
persones sense feina). 

Sant Vicenç dels Horts con-
tinua sent el municipi amb més
aturats (19,7%), seguit de Mar-
torell (17,6%), Olesa de Mont-
serrat (17,1%) i Cornellà (16,9%).
Sant Just Desvern (8,6%), Coll-
bató (9,6%) i Begues (9,7%) són
els municipis amb menys atu-
rats. Castellví és l’únic que ha in-
crementat, amb dos aturats més.

Promocionar el Baix Llobregat en-
tre els centres educatius de la
comarca és l’objectiu del Pro-
grama d'Activitats Educatives
del Baix Llobregat, impulsat pel
Consorci de Turisme. En el marc
d’aquesta iniciativa, fa uns dies
més de quaranta professionals del
món educatiu van participar en
una jornada que tenia l’objectiu de
donar a conèixer el projecte.

El programa s’adreça al per-
sonal educatiu dels centres esco-
lars de la comarca, la ciutat de
Barcelona i la província. Els as-
sistents van visitar durant la jor-
nada els Museus de Martorell i el
Pont del Diable, el nou Centre
d’Interpretació del riu Llobregat
a la masia de Can Julià de Sant Boi
de Llobregat, l’Espai Agroam-
biental de la Fundació SIGEA a

Viladecans, i el Centre Jujol Can
Negre i la Torre de la Creu, ubicats
a Sant Joan Despí.

Des del Consorci de Turisme
es considera el sector educatiu
com un dels públics prioritaris per
a molts dels recursos turístics del
Baix Llobregat. La jornada s’em-
marca dins de les accions de pro-
moció del turisme escolar que està
impulsant el Consorci, que ha

dut a terme altres accions per do-
nar a conèixer el programa, com
ara la Mostra Pedagògica i la pre-
sentació del mateix que va tenir
lloc a Barcelona el passat 30 de
juny al Cosmocaixa. 

També ha engegat actuacions
com l'edició dels cupons amb
descomptes per a famílies que es
difonen a través dels centres edu-
catius de la comarca.

El Consorci de Turisme promou
la comarca als centres escolars

Neus Màrmol
BAIX LLOBREGAT

2.393 persones aturades 
menys a la comarca

Economia | 70 accions per recuperar la construcció
El Pacte Industrial de la Regió Metropolitana de Barcelona, que abraça els 

municipis del Baix Llobregat, ha proposat recentment una setantena d’accions
per recuperar el sector de la construcció en un període de 15 anys. L’objectiu
principal és recuperar i transformar el sector de la construcció en el territori.  

Les obres de Jujol, com l’Ajuntament de Sant Joan, són un reclam. Foto: Arxiu

Castelldefels | Un estiu per als més petits a l’Ànecblau
Aquest estiu els més petits podran gaudir de grans aventures al Centre Comercial Ànecblau.
Fins al pròxim 4 de setembre, de dilluns a diumenge tots els nens i nenes podran viure un
safari al tren infantil que s’ha instal·lat a la rotonda central del centre. Aquesta nova activitat
se suma a altres iniciatives que impulsa el centre Ànecblau adreçades als més petits.
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Com està afectant la crisi eco-
nòmica el comerç local de
Castelldefels?

Ho portem malament. Tots estem
patint la crisi. Si fem una volta pel
poble, veiem que hi ha botigues
que han tancat, altres que han
obert… Les que tenien un projec-
te més sòlid són les que han aguan-
tat i han tirat endavant. Però els da-
rrers anys s’ha produït el que dic
jo efecte clon, que és que si hi ha-
via un negoci que funcionava, al
voltant se n’obrien un o dos, i al fi-
nal morien tots. Molta gent s’ha fi-
cat en negocis quan no tenia un
projecte ben madurat. El comerç
no és això: és una feina de molts
anys amb molta gent implicada
que treballa de cara als ciutadans,
de cara als veïns.

Les grans superfícies que hi ha al
voltant de Castelldefels, com  el fu-
tur outlet de Viladecans, estan
“tocant de mort” el comerç local?
Hi ha qui ho veu com una opor-
tunitat i hi ha qui ho veu com una
amenaça. El que té un projecte po-
bre patirà, perquè es trobarà amb
una competència molt agressiva.
Jo crec que el comerç local pot con-
viure perfectament amb les grans
superfícies. Per exemple, el Corte
Inglés està a la plaça Catalunya des
de fa més de 40 anys i al voltant hi
ha un comerç que és molt fort. No
és excloent una cosa de l’altra. Un
altre exemple és Internet, que ens
hagués fet tancar a tots fa anys, per-
què és el gran aparador del món.
Hi ha clients que van al comerç de
proximitat, n’hi ha que van a les
grans superfícies i hi ha qui com-
pra per Internet. I moltes vegades
el mateix client fa les tres coses. I
el que hem de fer és donar un ser-
vei, una qualitat que és pel que 
se’ns valorarà.

Quins són els valors afegits del co-
merç local?
El valor afegit és la realitat: si tu no
aportes, la gent no ve. Si tens la bo-
tiga fosca, la gent no la veurà. Si en-
tra un client i no li somrius i no li
dius bon dia, no tornarà. Si veu un
aparador pobre, no entrarà. Si
veu un aparador arreglat, una
persona mudada i una botiga que
li aporta un valor, entrarà. El que
hem de fer és mimar el nostre
client. Si ho fem, el client ens mi-
marà a nosaltres.

Recordeu el sentit comú als co-
merciants des de l’associació?
Sí, el que proposem als nostres co-
merciants és el sentit comú: s’han
de fer les coses ben fetes. I de cara
a la pròxima temporada volem fer
un calendari d’actuacions rela-
cionades amb la gestió dels apa-

radors, per exemple. Volem oferir
formació als nostres comerciants
perquè s’adonin que el client és el
que ens dóna de menjar i hem de
cuidar-lo.

Quina importància tenen les fires?
A les fires ens donem a conèixer als
veïns. Castelldefels és un gran su-
permercat obert al públic, on tenim
oferta de gairebé tots els produc-
tes. Molts clients passegen i veuen
quines botigues hi ha, coneixen
com es diuen, on estan...

Quines fires i accions són les cab-
dals per a Castelldefels Activa?
Tenim les quatre grans fires de
l’any: la fira de rebaixes Popcorn,
la Shopping Night, la Fira del Mar

que organitza l’Ajuntament i, al se-
tembre, tornarem a col·laborar
amb el Gremi d'Hostaleria amb
l'organització de la Mostra Gas-
tronòmica i Mercat dels Comer-
ciants. A finals d’any també fem pe-
tites accions al voltant de Nadal,
com el recapte solidari d’aliments.

Les fires serveixen per incremen-
tar les vendes o són més una eina
de difusió?
Depèn de la botiga. Hi ha botigues
que la fira els permet incrementar
la facturació aquell mes, però mol-
tes altres aprofiten aquest tipus
d’accions per donar-se a conèixer.
El retorn ve al cap d’unes setma-
nes quan alguns contactes que
s’han fet a la fira vénen a veure’t i
acabes tancant una operació. 

Veu la llum al final del túnel?
Encara no veig el final del túnel.
Crec que aquest any encara pati-
rem. Sí que és cert que aquest es-
tiu la platja està més animada i és
un dels punts dinamitzadors de la
ciutat. L’Ajuntament ha emprès ac-
cions per dinamitzar-la, també.
Això ajudarà, però la situació eco-
nòmica encara és dura i han de
passar mesos per començar a ai-
xecar el cap. Serà un procés llarg.

Els botiguers tenen llibertat a
l’hora d’obrir locals?
Sí, hi ha llibertat d’instal·lació.
Des de principis d’any hi ha una
normativa comunitària que diu
que qualsevol persona que vulgui
instal·lar un comerç, ni l’Ajunta-
ment pot suggerir ni organitzar. Jo
recordo l’anècdota del meu nego-
ci (té una agència d’assegurances):
el volia muntar al centre del poble,
però com que hi havia una norma
per part de l’Ajuntament que deia
que no es podien muntar oficines
ni serveis bancaris a la zona del
centre, vaig haver d’anar-me’n
fora del perímetre marcat. Avui dia
podria obrir una oficina a la plaça
de l’Església si volgués.

Està a favor de la liberalització
horària?
Hi estem a favor. Cadascú ha de
decidir a casa seva què vol fer. No-
saltres, com que som municipi tu-
rístic, tenim ja una llibertat d’ho-
raris que altres poblacions no te-
nen. A més, si volem estar a l’altura
d’altres tipus de negocis, hem de
donar al nostre client la possibili-
tat de venir a comprar quan li con-
vingui. I més en una ciutat amb
molts ciutadans que treballen a
Barcelona i no venen a Castellde-
fels fins a les set o les vuit del ves-
pre. I el mateix passa el cap de set-
mana: si volem un aparador per a
la gent que ve de les ciutats del vol-
tant, els dissabtes i diumenges
hem de tenir aquesta llibertat.

Quins motius els van portar a sor-
tir de la XECC? En què discrepen?
Hi havia una associació de co-
merciants que tenia una forma de
treballar i un grup de comerciants
volíem fer les coses d’una altra ma-
nera. Molts dels nostres associats
també estan a la XECC i no són in-
compatibles. Cadascú fa el que creu
per al bé del poble i del comerç lo-
cal. Una de les diferències és que
nosaltres no cobrem quota, som
més cooperativistes, com es feia
abans. Si algú vol fer alguna cosa,
s’ajunten els que ho volen fer i no
obliguem ningú a fer res que no
vulgui fer. Tampoc fem publicitat,
simplement fem coses i la gent ho
veu. Som uns 300 associats.

Se senten recolzats per part de l’A-
juntament?
Sí, quan ho necessitem li dema-
nem ajuda i si pot ens la dóna. En
això no crec que sigui diferent
respecte de les altres associacions.
Com totes les organitzacions i
persones, tenim els nostres punts
de vista divergents de vegades,
però estem condemnats a enten-
dre’ns per al bé de la ciutat.

Us comuniqueu amb altres eixos
comercials de municipis veïns?
Estem començant a tenir contac-
tes però no és una relació fluïda
com ens agradaria. També hem de
tenir present que la nostra asso-
ciació es va crear fa poc més d’un
any. Sí que anem a veure coses que
fan fora i aportem idees que hem
vist i intentem aprofitar coses que
ja es fan bé.

La proximitat a Barcelona us afa-
voreix?
Sí, nosaltres, per sort, estem a 25
quilòmetres del centre de Barce-
lona i som la platja per excel·lèn-
cia de Barcelona i ve molta gent. 

Com valoraria la gestió de l’equip
de govern del PP?
Jo no ho valoraria com a partit
polític, sinó que valoraria les per-
sones. L’equip de govern de l’A-
juntament de Castelldefels està
format per un grup jove que està
treballant molt i està fent una fei-
na respectable.

“Si mimem el nostre
client, ell ens mimarà 

a nosaltres”

Neus Màrmol
CASTELLDEFELS

“El comerç local 

pot conviure a la 

perfecció  amb les

grans superfícies”

Perfil | Experiència en el món de les assegurances
Joan Enric de Temple ha treballat durant molts anys en el món de les assegurances.

Ha desenvolupat diferents càrrecs i funcions en el sector, bàsicament en l’àmbit 
comercial. Després de treballar per a diferens entitats asseguradores va obrir fa poc

més de dos anys la seva pròpia consultoria a Castelldefels, Temple Consultors. 

Joan Enric de Temple / president de Castelldefels Activa

El president de l’associació comercial Castelldefels Activa, que fa poc més d’un
any que es va crear, explica a Línia Mar en quina situació es troba en l’actualitat
el comerç local i com fa front als efectes de la crisi econòmica i a la instal·lació
de noves grans superfícies a la zona, com el futur outlet projectat a Viladecans. 
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La platja de Castelldefels acull
dissabte 26 de juliol la tercera
edició de l’Aurun Sunset Beach,
una carrera singular que trans-
corre a la vora del Mediterrani.
La novetat d’enguany és que la
prova comptarà amb l’apadri-
nament de Luis Enrique, actual
entrenador del FC Barcelona,
que serà a la sortida si no hi ha
cap imprevist. 

A partir de les sis de la tarda
els corredors participants co-
rreran per una superfície de so-
rra tova, a diferència de l’any pas-
sat, quan la cursa va comptar
amb trams de sorra tova i de so-
rra dura. L’any passat la cursa
també va arribar a altres pobla-
cions veïnes com Gavà, Sitges, el
Prat i Sant Boi, però enguany el
recorregut –de cinc quilòme-

tres en total– només se cir-
cumscriu a Castelldefels. 

La cursa comptarà amb tres
modalitats diferents: una prova
de 10 quilòmetres –dues voltes
al circuit–, una altra de 20 –qua-
tre voltes– i un altre de 40 –vuit
voltes en total–. 

Cada 2,5 quilòmetres els atle-
tes passaran per la zona de les

grades, on tindran un avitualla-
ment individualitzat. Els corre-
dors poden apuntar-se en tres
categories diferents: masculina,
femenina i familiar, en la qual ha
d’haver-hi un infant de 14 anys
o menys i un parent adult. Els
beneficis de la cursa aniran a pa-
rar a Projecte EOS, una ONG que
lluita contra l’exclusió social. 

Una imatge de l’edició de l’any passat. Foto: Ramon Josa (Ajuntament)

Tot a punt per a la tercera edició
de la cursa Aurun Sunset Beach
» La prova tindrà lloc dissabte 26 a la platja de Castelldefels

» La competició està apadrinada per l’entrenador culer Luis Enrique

El CB Viladecans, campió
estatal de softbol júnior

VILADECANS4Per tercer any
consecutiu, el femení júnior del
Club Beisbol Viladecans va pro-
clamar-se campió d’Espanya de
softbol en categoria júnior a fi-
nals del mes de juny.

Després de tres partits en els
quals el conjunt local va de-
mostrar estar a un nivell clara-
ment superior a la resta de ri-
vals, la final va enfrontar el
Club de Beisbol i Softbol Sant
Boi amb les viladecanenques,
amb un resultat favorable de 12

curses a 1 per al CB Viladecans.
A títol personal, les jugadores lo-
cals Laia García i Ana Sobrino es
van emportar el trofeu a la mi-
llor llançadora i a la millor ju-
gadora, respectivament.  

Amb aquesta victòria, ja són
tres les temporades en què les
noies de Josep Segura guanyen
el campionat juvenil, consoli-
dant-se així com tot un referent
a nivell nacional en aquesta mo-
dalitat esportiva tan estesa a la
comarca del Baix Llobregat. 

GAVÀ4Prop de 1.200 atletes
van competir a la tercera edició
de la cursa nocturna a Gavà Mar
el passat 6 de juliol, una prova
que compta amb dos recorreguts
diferents –de 5 i de 10 quilòme-
tres– al llarg del litoral del mu-
nicipi del Baix. Tant la sortida
com l’arribada es va fer a sota del
monument de La Vela, a l’avin-
guda del Mar.

Mohamed Agouzal, amb un
temps final de 32 minuts i 32 se-
gons, va guanyar amb solvència

la cursa dels 10 quilòmetres en
categoria masculina, mentre que
Anna Mestres va endur-se la
victòria en categoria femenina.
Pel que fa a la cursa dels 5 qui-
lòmetres, els atletes Sylvain Qe-
vre –16 minuts i 3 segons–, en
modalitat masculina, i Laura
Sanzberro –18 minuts i 38 se-
gons–, en femenina, van pujar a
la primera posició del podi. 

La cursa també va tenir un
vessant solidari. Per tal de poder
participar en la competició, tots

els corredors van haver d’apor-
tar un litre de llet a l’entitat
Gavà Solidària, que més tard es
va encarregar de lliurar a la Fira
del Corredor a Barnasud. 

Els premis es van lliurar du-
rant la mateixa nit, tenint en
compte sempre el temps d’arri-
bada dels participants. A més,
també van tenir lloc al Centre cí-
vic de Serveis Gavà Mar tota
una sèrie d’activitats lúdiques
adreçades als acompanyants dels
corredors i al públic assistent.

Castelldefels | Isabel Grimà, presidenta de l’Esportiu Castelldefels
L’Esportiu Castelldefels compta amb una nova presidenta. Isabel Grimà va substituir el passat 11 de

juliol Manuel Leandrés, que va deixar el càrrec per motius personals després de sis temporades al
capdavant del club d’handbol. Grimà havia format part, fins al moment del seu nomenament 

com a presidenta, de la directiva del club i de la Federació Catalana d’Handbol. 

Redacció
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El Viladecans es proclama campió estatal per tercer any consecutiu Foto: CBV

L’èxit de l’atletisme nocturn

Més de 1.200 corredors van participar enguany a la cursa. Foto: JJ Vico / GNN
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A mitjan juny va començar l'o-
peratiu del Pla d'Informació i Vi-
gilància (PVI) contra incendis fo-
restals 2014, que la Diputació de
Barcelona ha posat en marxa
fins a principis de setembre, dins
de la campanya d'estiu. 

En aquest Pla participen, a
més de la Diputació de Barcelo-
na, un total de 265 ajuntaments,
deu consells comarcals, 118 ADF
(Agrupacions de Defensa Fores-
tal) i nou federacions d'ADF.
Amb un pressupost global de
2.717.745 euros, està previst que
aquest Pla mobilitzi un total de
334 persones, entre les quals hi
ha 212 informadors, 25 opera-
dors de comunicacions, 11 en-
ginyers de zona, 58 guaites i 10
auxiliars de zona. Totes elles dis-
posaran d'una flota de 106 vehi-
cles 4x4 per realitzar tasques de
vigilància de 472.979 hectàrees

forestals de la demarcació de
Barcelona. En total, el Pla d'In-
formació i Vigilància contra in-
cendis forestals de la Diputació
de Barcelona consta de nou zo-
nes de vigilància i un total de 112
rutes, cada una d'elles dotada d'u-

na unitat mòbil (vehicle 4x4), que
recorreran les més de 470.000
hectàrees de boscos. 

El president de la Diputació
de Barcelona, Salvador Esteve,
ressalta els bons resultats obtin-
guts en les campanyes dels da-
rrers anys, però recorda que cal
seguir treballant en la prevenció
mitjançant la gestió forestal. En
aquest sentit, assenyala com a ac-

cions prioritàries el pla d'explo-
tació dels boscos a partir de la uti-
lització de la biomassa, remar-
cant que aquesta acció és espe-
cialment important, ja que “di-
namitza el territori, fa més ren-
dibles els boscos i funciona molt
bé com a prevenció d'incendis”.
També destaca la continuïtat de
l'acció de prevenció d'incendis
d'una forma coordinada amb els
ajuntaments, Generalitat, ADF i
consorcis com la millor manera
de lluita contra els focs.

MÉS ACCIONS AL TERRITORI
Per altra banda, Salvador Este-
ve també posa especial èmfasi en
la recent aprovació del programa
europeu Lifeper a la gestió de les
àrees forestals i prevenció dels
incendis a la muntanya de Mont-
serrat com a exemple d'accions
importants que s’estan posant en
marxa arreu del territori, entre
les quals també destaca la gestió
de la biomassa o la introducció
de ramats en la neteja dels bos-
cos, entre altres.

Un esforç conjunt contra el foc
» La Diputació posa en marxa el dispositiu contra incendis forestals, que s’allargarà fins al setembre

» Hi col·laboren un total de 265 consistoris, 10 consells comarcals i nou federacions d’ADF

Redacció
BAIX LLOBREGAT

SUPORT4 Aquesta iniciativa
forma part del programa de su-
port als municipis en la preven-
ció dels incendis forestals, que té
com a finalitat principal evitar-
los i limitar els seus efectes. 

Les Oficines Tècniques de
Prevenció Municipal d’Incen-
dis Forestals i de Parcs Naturals
han dissenyat un conjunt d’ac-
cions informatives, dissuasives
i d’anticipació, pensades per

evitar l’inici dels incendis fo-
restals. El Pla conté propostes
per al desplegament i distribu-
ció, en el territori, de personal es-
pecialitzat i del material que li si-
gui necessari per complir la seva
tasca d’informació i vigilància
amb eficiència i seguretat. Tam-
bé realitzarà tasques relaciona-
des amb la prevenció i la inter-
venció immediata en cas d’in-
cendi forestal.  

La prevenció, la millor arma

El pressupost total

del dispositiu és de

més de 2,7 milions 

Civisme | La prevenció dels incendis, en mans de tots
Molt sovint els grans incendis forestals que afecten Catalunya cada estiu solen tenir el seu 

origen en conductes incíviques o negligents per part dels visitants de les zones forestals. En aquest 
sentit, el president de la Diputació, Salvador Esteve, destaca que en la prevenció d'incendis és molt 

important el civisme i la responsabilitat de totes les persones: la millor manera d'evitar-los.

El Pla té com a finalitat principal evitar els incendis i limitar els seus efectes. Foto: Diputació de Barcelona



Serveis
| 22

Juliol 2014líniamar

agenda@comunicacio21.com

AGENDA MENSUAL

Un sopar que s’allarga més del
previst. Una estona de copes
amb coneguts o amics fins ben
entrada la matinada. Una jor-
nada laboral que finalitza més
enllà de la mitjanit. Aquestes són
algunes de les situacions que
viuen molts habitants de l’àrea
metropolitana quan volen tornar
a casa durant la nit. 

Una solució ràpida i còmoda
per fer-ho és la xarxa de Nitbus
de l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB), un servei d’auto-
busos nocturns que arriba a 18
municipis de l’AMB: Cornellà,
Barcelona, Badalona, Sant Adrià
del Besòs, Tiana, Montgat, San-
ta Coloma de Gramenet, Mont-
cada i Reixac, Esplugues, Sant
Just Desvern, Sant Feliu, Sant
Joan Despí, L’Hospitalet, El Prat,
Sant Boi, Viladecans, Gavà i Cas-

telldefels. El Nitbus és un servei
que connecta tots aquests mu-
nicipis entre ells entre les 10 de
la nit i les 6 de la matinada, ga-
rantint d’aquesta manera el fun-
cionament del transport públic
durant les 24 hores del dia, ja que
agafa el relleu del bus urbà diürn
i del metro. 

PROP DE 6 MILIONS D’USUARIS
Durant l’any passat, el nombre
de passatgers que van fer servir
el Nitbus va superar els 5,9 mi-
lions. D’aquests, la majoria eren
persones que es dirigien al do-
micili particular –un 81,4% de
les destinacions– o a la fei-
na –un 10,2%–. Pel que fa als
orígens dels desplaçaments, un
45,2% dels usuaris van agafar el
Nitbus per tornar de la feina i un
28,8% per tornar d’una nit de
festa o d’un esdeveniment es-
portiu. Aquest servei de trans-
port nocturn està justament pen-
sat per a aquests dos tipus de
col·lectius –els que es mouen a

la zona per feina o per oci–, que
molt sovint no tenen en compte
la possibilitat de fer servir aquest
mitjà de transport nocturn.

Pel que fa a l’edat dels pas-
satgers que van fer servir el Nit-
bus durant l’any 2013, gairebé la
meitat es trobava a la franja com-
presa entre els 22 i els 35 anys –un
47% del total–. En aquest sentit,

la mitjana d’edat dels usuaris del
Nitbus va ser de 34,01 anys, dels
quals un 57% residia a Barcelona
ciutat, seguit d’un 10% d’hospi-
talencs i un 5,1% de badalonins. 

El Nitbus té una freqüència
de pas de 20 minuts, amb apro-
ximadament 3 autobusos per
cada hora, i funciona totes les
nits de l’any. Utilitza les matei-

xes parades que la xarxa de bu-
sos que funciona durant el dia i
disposa també de càmeres de vi-
deo-vigilància per garantir la
seguretat dels usuaris. Totes les
línies del Nitbus, excepte la zero,
passen per plaça Catalunya (Bar-
celona), i dues més per l’aero-
port del Prat: la N17 a la termi-
nal T1 i la N16 a la terminal T2.

La millor manera de tornar a casa
» El Nitbus de l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) dóna servei de 10 de la nit a 6 de la matinada
» Durant l’any 2013 aquest mitjà de transport va ser utilitzat per gairebé 6 milions de passatgers

El Nitbus és un servei que uneix 18 municipis de l’Àrea Metropolitana de Barcelona. Foto: Baixbus
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Estadística | Les professions dels passatgers, en xifres
Dels passatgers que van fer servir el servei de transport nocturn del Nitbus durant 

l’any 2013, poc més del 50% comptaven amb una categoria professional de treballador 
especialitzat, seguit del col·lectiu d’estudiants –que representen un 13% dels passatgers–

i dels treballadors sense qualificació professional –en tercera posició, amb un 11,3%–.  

DIVENDRES 25 DE JULIOL
20:30 Es Nits d'Estiu entre Palmeres. Iniciativa cul-

tural amb l'objectiu de dinamitzar les nits es-
tivals a la zona de la platja de Castelldefels.
Lloc: Plaça de les Palmeres (Castelldefels).

DIVENDRES 25 DE JULIOL
21:00Taller de ball a l’aire lliure a la zona de  Gavà

Mar. Lloc de trobada: monument de la vela
(Gavà). 

DIMARTS 29 DE JULIOL
17:00 Sessió Informativa per a persones em-

prenedores en la qual es pretén donar in-
formació dels principals aspectes que han de
tenir en compte els emprenedors. Lloc: La
Guaita (Castelldefels). 

FINS AL 2 DE SETEMBRE
Consultar horaris Exposició amb el títol Ar-

mando Mas, arquitecte i urbanista. La seva obra
i els seus somnis. Lloc: Biblioteca Central de
Castelldefels.

FINS AL 4 D’OCTUBRE
Consultar horaris Exposició El mar del Delta.

Exposició audiovisual sobre la riquesa biològica
dels fons marins del Delta. Lloc: Sala d'ex-
posicions del Cèntric Espai Cultural (El Prat).

DIVENDRES 5 DE SETEMBRE
19:00 Primera sessió de Els divendres de conte!

de Viladecans a càrrec de Josep Lluís Gallar-
do. Lloc: Llibreria Els 9 rals (Viladecans).

DIVENDRES 25 DE JULIOL
20:00 Fi del torneig Bàsquet a l’Albaque s’ha ce-

lebrat durant tots els divendres del mes de
juliol de 20:00 a 00:00 hores a la Pista Po-
liesportiva exterior de Can Tintorer (Gavà).

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSCURSOS

Hora del conte amb No deixis que el co-
lom condueixi l'autobús a càrrec de Síl-
via Nebot. Lloc: Biblioteca a la platja
Carme Romaní (Castelldefels).

Hora del conte, a 
càrrec de Sílvia Nebot
Dl. 28 de juliol a les 19:00

Curs trimestral d'anglès per a adults
amb coneixements previs elemen-
tals. El pròxim curs comença el 26 de
setembre i finalitza el 12 de desembre.
Lloc: AAVV del barri Sales (Viladecans).

Curs trimestral d'anglès 
de l'AAVV Barri Sales

Fins al 31 de juliol

Iniciació a la navegació amb catama-
rans amb activitats esportives com-
plementàries. Lloc: Platja esquerra
del varador Club Nàutic Castelldefels.

Jornades Recreatives:
Iniciació a la navegació

Fins al 31 de juliol

Fins al 29 d'agost s’hi podrà jugar, pin-
tar, llegir i escoltar música, excepte dis-
sabtes i diumenges. Lloc: Biblioteca a
la platja Carme Romaní (Castelldefels).

Biblioteca a la Platja 
Carme Romaní  
Fins al 29 d’agost
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